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Boerenbetweterigheid uit het verleden 

*  

Ik zien z'ol gèèrn , zei'n boer , en ie kuste 't zwyns gat , 

*  

 Doos Gazette, een slim schrift des tijds met meer dan 700 lezers  

 

Beste abonnee 

 

Met het volgende nummer van Doos Gazette ï juni 2021 ï is het juist 20 jaar geleden dat ik 

gestart ben met mijn email-tijdschrift. Ik heb nooit gedacht dat het zo lang mee zou gaan en al 

zeker niet dat ik meer dan 700 lezers samen zou krijgen.  

Ik dank dan ook iedereen die dit mogelijk gemaakt heeft 

Ik woonde toen nog in Limburg en in het eerste nummer stond er een artikel over óden rooden 

loopô en de quarantaine waarin het dorp Exel geplaatst werd1779.  

Ondertussen zijn we duizenden bladzijden verder en bestaat de inhoud van Doos Gazette 

voornamelijk uit Poperingse stukken.  

 

In juni is het ook 50 jaar geleden dat onze klas het geluk had om het Poperings college te 

verlaten.  Hoewel mijn hoofd in de loop van die 50 jaar meermalen zwaar gebotst heeft, heb 

ik toch mijn geheugen proberen op te frissen en heb ik in dit nummer het eerste deel van  mijn 

ócollege-menwaarsô opgenomen. Dit begint ook al bijna ógeschiedenisô te worden.  

 
 

Bezoek de Hopast van het Neerhof  in groep ! Alle info op de webstek! 
 

 

 

Lees de geschiedenis van Poperinghe  

 
Dank zij de goede zorgen van Jean Boidin is het 

DiMP op de website van ôt Neerhof weer aangegroeid en loopt het nu tot 1581.  
https://tneerhofvzw.be/ 

 

 

Ook deze maand werden er 10 uitgebreide artikelen op de tijdslijn van de geschiedenis van 

Poperinghe bijgevoegd. We zitten dus nu in het jaar 1581.   

https://tneerhofvzw.be/


 
 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 

 
 

 

 

 

Beste Guido, 

  

Hoewel ik al 50 jaar weg ben uit Poperinge (gaan studeren te Leuven en er "blijven hangen") 

lees ik met plezier telkens "Doos Gazette". 

In het aprilnummer trok het artikel over de lattenklievers mijn aandacht. 

Ik wist niet dat Sint-Joris-ten-Distel aan de oorsprong lag van de lattenklieverij en er het 

centrum van was. 

In het artikel is er ook sprake van Isidoor Lemahieu, die aan de vaart te Beernem een 

houtzagerij had.  

Je ziet die Isidoor Lemahieu hier op een foto uit 1912 aan het stuur van waarschijnlijk een van 

de eerste auto's die er rondreden. 

Ik heb die foto in mijn bezit omwille van de persoon die naast Isidoor Lemahieu zit.  

Dit is Arthur Langouche, toen burgemeester van Sint Joris ten Distel, vader van Roger 

Langouche, oud-directeur van de melkerij te Poperinge.  Roger was mijn vader, Arthur mijn 

grootvader. 



 

 
  

Volgens mijn (overleden) neef, van wie ik die foto kreeg, zijn de personen met een kepie in en 

bij die auto ñhet bestuur van de oud-soldatenbondò. 

Beste Groeten ! 

Guido 

 

 

 

 

 

 

 



 

Inkt maken ?  

 
Enkele maanden terug had ik het over 

inkt maken in Doos Gazette. Hierop 

wil ik toch even doorgaan  en dit in 

eerste instantie met de versie die in 

1609 in het óSecreetboeckô verscheen.  

 

Hoe dat men goeden bestandighen 

inct sal maken  

 

Maeckt dat gy voor eerst vier of vyf 

potten gereedt hebt. 

Als ghy nu wilt goeden inct maeken ï 

soo neemt een pint regen waters ï 

een half pinte stercken azijn ï 

menght hem onder het regenwater.  

 

Neemt daer na een vierendeel 

galnoten die wel gestooten en gesift
1
 

zijn, doet daer na het poeder van de 

galnoten in een anderen pot ende giet 

uyt den eersten pot de helft daer van 

op het poeder van de galnoten ï ende 

roeret wel onder  een:  

 

Neemt alsdan vijf loot gestooten 

vitriol
2
 ï doet hem oock in eenen 

bysonderen pot en giet op den vitriol 

de helft des eersten resterende waters 

ï in ôt leste overgebleven deel doet 

vijf loot gomme van arabien
3
 ï  

deckt de potten wel dicht toe ende 

laetste vyer ofte vijf dagen lang staen en roertse dickmaels om met een stock.  

Neemt daer naer den pot met de galnoten ï set  hem by een vyer ï dat hy wel door heet mach 

worden sonder zieden
4
 ï als hy nu doorzoden is ï soo neemt hem van den vyere ende laet 

hem verslaen ï  

sijght
5
 dit water door een doeck sonder wringen ï  

                                                           
1
 Gesift = gezeefd  

2
 Vitriol = zwavelzuur  

3
 Gomme van arabien = Arabische gom (gummi arabicum) is een product van bomen van het 

geslacht Acacia, in het bijzonder de Acacia senegal (ook wel A. arabica of A. verek) en 

de Acacia seyal. Arabische gom is een harsachtige gom die vrijkomt als de schors van de 

boom is beschadigd. Andere namen voor Arabische gom zijn acaciagom, hasbab-

gom of kordofangom. De boom groeit in een gebied dat zich uitstrekt van West-Afrika tot en 

met het Arabisch schiereiland. Belangrijke producenten 

zijn Soedan, Tsjaad, Nigeria en Senegal. 
4
 Zieden = koken  

https://nl.wikipedia.org/wiki/Acacia_(plant)
https://nl.wikipedia.org/wiki/Gom_(substantie)
https://nl.wikipedia.org/wiki/Schors
https://nl.wikipedia.org/wiki/Soedan
https://nl.wikipedia.org/wiki/Tsjaad
https://nl.wikipedia.org/wiki/Nigeria_(land)
https://nl.wikipedia.org/wiki/Senegal


giet daer na al ôt gene dat in dôander twee potten is in deen pot en roeret al wel onder een ï 

laetet daer nae drie dagen lang stille staen ï dan roeret somtijts eens om ï giet den vierden 

dagh den inct soetkens af ï dat het grontsop niet mede en loope -  latet daer naer toeghedeckt 

staen ï soo hebby goeden inct: 

Neemt daer naer het grondtsop ï giet daer op goet regenwater ende een glas met azijn en 

bewaert dit tot dat gy meer inct maken wilt en nemet dan in plaetse van water. 

 

Daer zijn noch veel meer ander manieren van inct te maken ï die ich alhier om de kortheydt 

wille blijven late ï want het en is mijn meninge niet hier veel van incten te tracteren.  

 

Om op papier wit te schrijven , het 

welcke men op ôt witte papier noch 

sien noch lesen en kan ï ten zy dat 

men ôt eerst door een klaer water 

treckt.  

 

Neemt schoonen klaren aluyn
6
, stoot 

hem ende sift hem ï doet hem in 

eenen pot ï giet daer op schoon 

water ï maer het ene mach niet al te 

dunne zijn. neemt dan een nieu 

gesneden penne ï en schrijft met dit 

water op papier, want dat u blieft ï 

en latet wel droogen. 

Als men nu wil weten wat dat gy 

gheschreven hebt ï soo leght den 

brief in een becken met klaer water 

ï laet hem daer in liggen het 

vierendeel van een ure ï soo sal 

hem het schrifte openbaren ï dattet 

een yegelijck sal konnen lesen. Dit 

is een scaepe ende secrete konste.  

 

Om sonder inct een swart geschrifte te schrijven, het welcke men niet en kan swart sien, 

ten zy datmen ôt oock door een water trecke.  

Neemt gestooten vitriol, doet hem in eenen pot ï giet daer op een weynig waters ï dat den 

vitriol smelten mach. Neemt alsdan een nieuwghesneden penne ende schrijft met dit water op 

wit papier ï latet dan wel droogen ï datmen niet sien en kan watter op is geschreven. Als ghy 

nu yemant wilt toonen wat ghy geschreven hebt, dat men niet sien en kan ï so neemt een half 

pinte waters, doet daer in een loot poeder van gestooten galnoten ï menghet onder een ï sijget 

door eenen doeck ï in een gbecken ï treckt alsdan den brief door dat water ï soo sal ôt gene 

ghy geschreven hebt ïzwart worden ï als oft het met inct geschreven ware. 

 

Om eenen swarten brief met wit geschrifte openbaer te maken  

Nemt water  -doet daer onder eyerdoir tempereret wel onder een ï dat het soo dicke zy 

datmen daer mede mach schrijven. Neemt als dan een neiuwe penne ï en schrijft daer op 

papier wat dat ghy wilt ï en leatet wel drooghen.  

                                                                                                                                                                                     
5
 Sijghen = zeven  

6
 Aluin = Aluinen zijn chemische verbindingen, dubbelzouten van sulfaten. 

https://nl.wikipedia.org/wiki/Samengestelde_stof
https://nl.wikipedia.org/wiki/Dubbelzout
https://nl.wikipedia.org/wiki/Sulfaat


Neemt daer nae een fijnen pinceel ï ofte quispel ende bestrijct daer mede het papier met 

goeden swarten inct over al ï datter soo swart zy ï dat men niet lesen en kan watter met den 

eyerdoir te vooren is op geschreven geweest ï latet droogen.  

Als gy nu dat wilt leselijck maken ï soo leght den brief op een effens berdeken ende schrabt 

de substantie des eyerdoirs van den brief ï so sal ôt wit en luchtig om lesen zijn in een swart 

velt.  

 

Alsoo machmen oock alderlye dingen af teyckenen. Het is fraeye konst. 

 

Om pennen, beenders ende ros hayr te verwen. 

Alle pennen oft beenders die gy wilt verwen, sal men voor eerst wel afschrabben ï ende met 

eenen wollen lap wel afwrijven ï snijt onder aen den schat het endeken af, op datter de 

vrochtigheyt wel mach in trecken ï leghtse in aluynwater nacht en dagh en weyckte ï ziedt 

dan de penne in bresilie ï laetse daer na droogen ï maeckt alsdan uwe beyde vingers vet in 

goeden schilder vernis ï strijckt wel dun daer op ï soo sullen sy schoon roodt zijn.  

 

Om pennen of beenders groen te verwen  

 

Ziedtse in erweet
7
-geel ï dan men moet alle pennen ï beenders, hayr en houdt altijdt te 

vooren in aluyn water te weycke leggen.  

 

Om pennen blauw te verwen 

Ziedtse wel in sap van krakebessen
8
  -dat met looge bereyt is. Wrijft te vooren blaeuwe indie 

ï met sap van krakebessen ï doet dat in ôt sap dar mede dat gy de pennen ziedt.  

 

Uit óde Sack der kunstenô van het jaar 1610: 

Om inckt te maken ende wat daer mede gheschreven wort en eten die muysen niet 

Neemt alssemwater ende menget daer mede uwen inckt en de wat boecken men daer mede 

schrijft zijn beschermt van die muysen. 

 

Op mijn vraag naar het maken van inkt in een vorig nummer 

van Doos Gazette, kreeg ik van Christien Vanlerbeghe het 

volgende  mailtje terug:  

  

Beste Guido, 

  

Inkt maken uit okkernootschillen, dat ken ik niet. Ik leerde wel 

in een cursus hoe wol zwart werd gekleurd uit galnoten of 

galappels. Deze galnoten werden ook gebruikt als inkt in de 

Middeleeuwen.  

In bijlage vindt je wat informatie en môn notities uit de cursus. 

Het is niet echt een antwoord op je vraag, maar misschien zit er 

toch iets interessants tussen. 

Groeten Christien 

 

Betreffende uw vraag om inkt te maken van galnoten. 

                                                           
7
 Erweet = erwten  

8
 Krakebessen = bosbessen  



In een cursus die ik volgde hadden we het over het kleuren van stoffen met inkt uit galnoten. 

De cursusbegeleider was Barry Heinrichs. 

Je kunt hem bereiken via de school KLU-kunstgeschiedenis in Utrecht (Nederland) :  

info@klu.nl.  Als ik het met goed herinner heeft hij al eens geëxperimenteerd met het maken 

van inkt uit galnoten. Hij verwees ons naar het internet voor recepten hierover.  Misschien kan 

hij als historicus kunstgeschiedenis je verder helpen met je vraag. Hieronder mijn notities en 

een foto uit de cursus, de foto stuur ik ter informatie, maar die mag niet gebruikt worden 

zonder toestemming van Barry. 

 

Het zwartste zwart van de Middeleeuwen 

Kleuren en fixeren van wol tot zwart 

-soms wordt het garen gekleurd, soms de geweven wol of laken en soms ook het kledingstuk. 

Bij het kleuren van de stof, het laken, is er het gevaar dat er plooien in het laken komen te 

zitten waardoor stukken laken minder goed gekleurd en/of gefixeeerd zijn. 

-Het fixeren gebeurd meestal in hetzelfde bad als het kleurbad. Aluin wordt vaak gebruikt om 

te fixeren. Aluin is een loog, een loog fixeert. Ook urine van mens en/of dier werd gebruikt 

om te logen of kleur vast te zetten. 

-Het kleuren en fixeren van stoffen gebeurde vaak niet ver van een rivierarm. Het stinkende, 

vuile, natuur belastende goedje werd dan vaak in de rivier geloosd, met veel stank als 

gevolg.(cfr brug in Italië-de Medici) 

- zwart was niet populair in de Middeleeuwen, het kleur werd vaak geassocieerd met de dood 

of met slechte zaken. Toch wordt kleding in het zwartste zwart populair in de rijke kringen. 

Het is begonnen aan het Bourgondische hof in Brussel. Het maken van het zwartste zwart was 

een moeilijk en duur procédé. Zo kon men zich onderscheiden van anderen, het was duur en 

exclusief zeg maar super de luxe. Laken uit het zwartste zwart kon wel tot 10 kleurbaden 

hebben ondergaan. Naast het kleurprocedé was ook de soort wol die men gebruikte voor het 

laken van het grootste belang. De fijnst wol van het Merina schaap had heel fijne schubben en 

was uiterst geschikt om 

het mooiste zwarte laken 

te bekomen. 

 

Foto uit de curus  

 

Kleurbaden om zwart 

te bekomen :  

-1. donkerblauw, men 

gebruikte indigo van de 

wede 

-2. rood, van de 

meekrab. Men bekwam 

een soort diepdonker 

paars (bij goedkope 

stoffen stopte men hier 

-3.geel, men bekomt een soort vaal zwart of bruin zwart 

-4.galnoten inkt men bekomt het mooiste zwart (resultaat ook afhankelijk van de soort wol) 

galnoten groeien aan de eik, van die galnoten kun je een soort zwarte inkt maken die je kunt 

vergelijken met Oost-Indische inkt.  

In de ME werd dit ook gebruikt om te schrijven door de punt van een veer in deze inkt te 

doppen. 

https://www.facebook.com/groups/123003698234005/user/100053480071147/?__cft__%5b0%5d=AZV20qidPFxbQ5ApuKb_cXLgvq0F5Pf1_ZUoNdmI7T6ovCGDf_QtN6gKQvRNXAUx_GoKCG1Yjw7CgM_7M3peGCqw0xBFqt8cxjxcnAS3GZ5OsbwFP8rVpGsSnsYeDMh4RM6Sy8lv92hub-7zPkhVSw_7OryV5krGDRfxYLXyDxWJCI86gjm-h0ZIlyhXuHnFomU&__tn__=-UC%2CP-R
mailto:info@klu.nl


Van een galappel kun je op eenvoudige wijze inkt maken. Verpulver de galappel, meng de 

pulp met water, wijn of een andere vloeistof en je hebt je eigen herfstinkt. 

interessante website :  

https://www.celticwebmerchant.com/nl/reenactment/zelf-maken/inkt-gom-hars/ 

 

rechts een 17
e
 eeuw stukje textiel gekleurd met 

gal-inkt, het kleur zal na het verloop van de 

jaren waarschijnlijk wel een verandering 

hebben ondergaané 

foto uit de cursus van Barry Heindrich,  

 

Enkele boeken die werden aangeprezen : (geen 

antwoord op uw vraag, maar ik geef ôt toch 

maar door) 

 

Kassia St Clair, De gouden draad: Hoe stoffen geschiedenis schrijven 

Kassia St Clair, Het geheime leven van kleuren 

Paassen, Ruygrok, Klein-Buth, Eenvoudige textielwarenkennis 

 

Zie hier het recept van de porto : 

  

20 à 25 groene noten (de noot mag er niet ten volle inzitten, vanaf juli kijken, kan variëren 

naargelang het vroeg warm is)  

Snij de noten in 4, doe in een bokaal, giet er een fles rode wijn over zodat alle noten onder de 

wijn staan en sluit de bokaal 

Laat 3 maanden trekken 

Zeef het wijn/notenmengsel 

Doe het gezeefde wijn/notenmengsel in een grote glazen wijnkruik, voeg  er 9 flessen rode 

wijn, 1 l alcohol van 95° en 1,5 liter suiker bij. Goed doorroeren.  

14 dagen lang dagelijks dooreenroeren en 6 weken lang 2x per week doorroeren. (om de 

suiker goed te doen oplossen). 

Laat minstens 2 maanden trekken  en dan op flessen trekken (ik zeef het mengsel dan 

nogmaals door het door een theedoekje te gieten. 

Santé  - Christien 

 

Van Bertin Deroouit de Havermuis 12, kreeg ik het volgende antwoord :  

Hallo Guido  

Het recept kun je vinden op internet en vraagt veel werk .Maar het gemakkelijkste is : Je kunt 

ook een potje notenbolster poeder kopen en er water bijdoen en u hebt uw inkt .Dit wordt veel 

gebruikt door mensen ,zoals ik, die aan kalligafie doen .Bister is ook dezelfde substantie. 

Vriendelijke groet. - Bertin 

 

En van Anne-Mie en Martin kreeg ik het volgende:  

Dag Guido 

Alvast een kleine bijdrage voor het maken van bister - interesseert me ook, heb het zelf nog 

niet geprobeerd, maar kijk dat is wat ik alvast vond via internet  

https://deark-vossenhollager.blogspot.com/2012/01/bister-maken.html 

Veel groeten - Anne-Mie en Martin 

 

https://deark-vossenhollager.blogspot.com/2012/01/bister-maken.html


 

Een onbekende midden 19de eeuwse meteorologische tijdreeks te Brugge 

 

Gaston R. Demarée
9
 

 

Korte inhoud 

 

   De apotheker Louis (Lodewijk-Jacobus) Matthys is de initiator en waarnemer van een 

middellange meteorologische tijdreeks (1845-1863) in het midden van de 19
de

 eeuw te 

Brugge. Deze reeks bleef tot nu toe onbekend in het kader van de Belgische historische 

klimatologie. 

   De tijdreeks is slechts gekend door de gedeeltelijke publicatie van gegevens in twee 

regionale medische tijdschriften. Louis Matthys deed zijn waarnemingen op de volgende 

vaste tijdstippen van de dag : om 9 uur ôs morgens, ôs middags, en om 9 uur ôs avonds. In deze 

bijdrage wordt voornamelijk de aandacht gevestigd op de luchttemperatuur (in °C), de 

atmosferische druk (in mm Hg) en het maandelijks aantal regendagen. 

 

1. De aardappelziekte in 1845 

   Eind juli 1845 werd het duidelijk dat de aardappeloogst mislukt was en dat slecht een kleine 

fractie van de oogst beschikbaar was voor gebruik wat de aanleiding was van de laatste 

bestaanscrisis in vredestijd in West-Europa (Vanhaute et al., 2007). De mislukking van de 

aardappeloogst in Ierland waar de de hongersnood en door de honger gerelateerde ziektes 

zoals tyfus en dysenterie onder condities van politieke en economische omstandigheden zwaar 

toesloegen. Over het ontstaan van de aardappelplaag ontstonden onmiddellijk diverse 

theorieën waarbij de heersende meteorologische omstandigheden en de Phytophthora 

infestans, een onbekende Botrytis schimmel, als mogelijke oorzaken werden gegeven. 

(Vanoye, 1845; Demarée, 2018, 2019, 2020). 

 

2. Over de meteorologische waarnemingen van Louis Matthys te Brugge 

   De apotheker Louis Matthys (1811-1891) deed, hoogst waarschijnlijk, zijn meteorologische 

waarnemingen in zijn woningen, tot 1854 gelegen op Burg 8 en vervolgens op het huidig 

genoemde Biskayerplein 1, beide in het historische centrum van Brugge gelegen. Zijn eerste 

gepubliceerde meteorologische waarnemingen corresponderen met de periode van het 

verschijnen van de aardappelziekte, d.w.z. mei, juni, juli en augustus 1845. Het is niet 

geweten of Matthys reeds vroeger begonnen was met instrumentele meteorologische 

waarnemingen te verrichten aangezien, tot grote spijt, zijn notitieboekjes ofwel niet bewaard 

gebleven zijn of nog niet ontdekt geworden zijn. De meteorologische reeks kan dus alleen 

bestudeerd worden aan de hand van de gepubliceerde gegevens. Deze gegevens blijven 

onvolledig daar er over diverse jaren geen informatie in de twee medische tijdschriften werd 

gepubliceerd. 

   De waarnemingen van Matthys uit 1845 zijn enigszins speciaal. Hij vermeldt ook een 

waarneming om 4 uur ôs namiddags (deze waarnemingen komen later niet meer expliciet voor 

maar het is mogelijk dat ze nog verricht werden). Hij beschikt dan ook nog niet over een 

barometer maar vanaf januari 1846 komt de luchtdruk voor in de gepubliceerde notas. Over 

de ganse periode zijn er ook geen pluviometrische waarnemingen bekend en wordt het 

karakter van de neerslag uitgedrukt in de vorm van visuele waarnemingen die vermeld 

worden onder de hoofding ó£tat du Cielô als het aantal neerslagdagen met fijne, sterke, zeer 

sterke, sterke en gans de dag aanhoudende, gans de dag aanhoudende, gans de dag en bui 

                                                           
9
 Gaston R. Demarée, Koninklijk Meteorologisch Instituut van België, gaston.demaree@meteo.be 



neerslag. Het is ook niet geweten welke instrumenten Matthys gebruikte, en waar ze 

opgehangen werden en welke reductiefactoren hij gebruikte voor de barografische 

waarnemingen. Het lijkt erop dat Matthys zelf het systeem heeft opgezet daar het verschilt 

van de waarnemingsprocedures gebruikt door Adolphe Quetelet (1796-1874), Directeur van 

de Koninklijke Sterrenwacht van Brussel (KSB). Quetelet was niet bekend met de 

waarnemingen van Matthys en vermeldt ze ook niet in zijn klimatologische publicaties 

(Demarée, 1996). Het aantal waarnemingsreeksen onder Adolphe Quetelet is vrij beperkt en 

men moet wachten tot in de tweede helft van de zeventiger jaren van de 19
de

 eeuw voordat 

Albert Lancaster (1849-1908) onder leiding van Jean-Charles Houzeau de Lehaie (1820-

1888), Directeur van de KSB, het klassieke Belgisch klimatolologisch meetnet uitbouwde. 

 

3. De publicatie van de meteorologische waarnemingen van Louis Matthys 

   De meteorologische waarnemingen verricht door Louis Matthys van 1845 tot en met 1863 

werden exclusief in twee regionale medische tijdschriften gepubliceerd; dit zijn de Annales de 

la Société médico-chirurgicale de Bruges en de Annales de la Société médicale d'Émulation 

de la Flandre Occidentale, Établie à Roulers. 

3.1 In de Annales de la Société médico-chirurgicale de Bruges 

   Louis Matthys was lid van dit Brugse medisch gezelschap en publiceerde er zijn 

meteorologische waarnemingen in verband met de uitbraak van de aardappelziekte in 1845 

(Matthys, 1845). Matthys liet ook de meteorologische waarnemingen die hij tijdens de 

maanden september, oktober, november en december 1845 had uitgevoerd aan het medisch 

genootschap (Annales de la Société ..., 1846, p. 48) geworden maar spijtig genoeg werden ze 

niet gepubliceerd. Voor het jaar 1846 verschijnen in deze Annales (Annales de la Société ..., 

deel VII, 1846) per maand de dagelijkse meteorologische waarnemingen van Matthys, een 

drie-maandelijkse samenvatting alsook een tabel van de maxima en minima en een jaarlijkse 

samenvatting. Het was een goed begin maar helaas moet men wachten tot 1853 vooraleer de 

meteorologische waarnemingen van Matthys terug in dezelfde Annales gepubliceerd worden. 

Gelukkigerwijze worden dan de dagelijkse meteorologische waarnemingen, maand per 

maand, in deze Annales gepubliceerd tot en met december 1863, dit betekent dan een tijdreeks 

van 13 volledige en aaneensluitende jaren. 

3.2 In de Annales de la Société médicale d'Émulation de la Flandre Occidentale, Établie à 

Roulers. 

   Vrij onverwacht duiken de meteorologische waarnemingen van Louis Matthys op in het 

tijdschrift van de Soci®t® m®dicale dô£mulation de la Flandre Occidentale. Dit medisch 

genootschap, met devies óLabor et spesô, werd te Roeselare gesticht op 6 december 1846 met 

als belangrijkste initiatiefnemers René Vanoye (1814-1894), geneesheer te Torhout, en zijn 

neef Dr. Joseph Ossieur (1819-1897), geneesheer te Roeselare (zie : Réglement ..., 1847). Op 

de zitting van het genootschap van 8 februari 1848 ólecture est donn®e dôune lettre de M. 

Matthys, pharmacien ¨ Bruges, dans laquelle il propose ¨ la soci®t® lôinsertion dans les 

Annales des observations m®t®orologiques quôil fait r®guli¯rement ¨ Bruges. ï Accept®ô. En 

daarop volgend, op de zitting van 24 februari 1848 en op voorstel van de Voorzitter wordt 

Louis Matthys tot corresponderend lid van het genootschap benoemd (Annales de la Société 

médicale ..., 1848, p. 103 & p. 143). Hierbij moet toch opgemerkt worden dat Louis Matthys 

en René Vanoye directe opponenten waren in de verklaring van de aardappelziekte in 1845 

maar waarschijnlijk deelden ze wel de wetenschappelijke belangstelling en interesse van 

meteorologische waarnemingen in de geneeskunde. Dit komt overeen met de laat neo-

hippocratische visie van de geneeskunde in het midden van de 19
de

 eeuw waar de invloed van 

weer, klimaat, geografische ligging en milieu op de gezondheid en de heersende ziektes aan 

de orde waren (Demarée, 2004). Ook ziet men courant het thema opduiken in de prijsvragen 



van de medische genootschappen voor het schrijven van medische topografieën betreffende 

gespecifieerde gebieden. 

   Ten gevolge van deze samenwerking publiceert het Roeselaarse medisch genootschap, 

maand per maand, de dagelijkse meteorologische waarnemingen en de drie-maandelijkse 

samenvattingen van Louis Matthys. Dit betreft de waarnemingen gaande van januari 1848 tot 

en met november 1850. Spijtig genoeg bevatten de Annales médicales de la Flandre 

occidental, het tijdschrift dat na een reorganisatie van het medisch genootschap te Roeselare 

volgt de meteorologische waarnemingen niet meer. 

 

3.3 Wat nam Louis Matthys waar te Brugge ? 

  De dagelijkse waarnemingen van Matthus worden vastgelegd in de maandelijkse bijdrage 

óObservations météorologiques faites à Bruges, par Louis MATTHYS, Pharmacienô in de 

genoemde medische tijdschriften. Voor iedere dag worden volgende waarnemingen vermeld : 

de atmosferische druk (in mm Hg) om 9 u. ôs morgens, de luchttemperatuur (in ÁC), de 

extrema (maxima en minima) van de luchttemperatuur, de overheersende winden (in een 16 

delige windroos), een beschrijving van het algemeen meteorologische karakter van de dag, en 

de wolkenhemel (état du ciel) om 9 u. ôs avonds. In de maandelijkse bijdrage is dus niet direct 

sprake van de waarnemingen van de luchttemperatuur en de luchtdruk sômiddags en om 9 u. 

ôs avonds. Voor de thermometrische waarnemingen wordt gegeven: het mimimum en het 

maximum van de dagwaarden, en het maandelijk gemiddelde van de dagwaarden telkens om 

9 u. ôs moregens, ôs middags en om 9 u. sôavonds. Voor de barometrische waarnemingen 

wordt gegeven: het minimum en het maximum van de dagwaarden en een maandgemiddelde, 

het aantal windrichtingen per windstreek, en een groot aantal aspecten van de wolkenhemel 

(aantal regendagen, mistdagen, hageldagen, sneeuwdagen, winddagen, ..., wolkenhemel om 9 

u. ôs avonds). Op basis van deze waarnemingen werden, worden maandelijkse, drie-

maandelijkse en jaarlijkse samenvattingen gemaakt.  

 

4. Resultaten 

   Uiteindelijk kunnen we een volledige compacte tijdreeks van meteorologische observaties 

maken over de 11-jaarlijkse periode 1853-1863. De waarnemingen over de 3 jaren 1848-1851 

worden hier niet in rekening gehouden. De figuur 1 stelt de maandelijkse gemiddelden voor 

van de luchttemperatuur (in °C) te Brugge in de periode gaande van januari 1853 tot en met 

december 1863. In de figuur 1 stelt de blauwe lijn de gemiddelde maandtemperatuur om 9 u. 

ôs morgens, de oranje lijn deze op de middag, en de grijze lijn deze om 9 u. ôs avonds voor.  

 



 

Fig. 1. Gemiddelde maandelijkse luchttemperaturen te Brugge waargenomen door apotheker 

Louis Matthys gedurende de periode 1853 tot en met 1863. 

Er wordt een niet-significante stijging van de luchttemperatuur genoteerd; deze volgt eerder 

uit de volgorde in de tijd van de koudere winters 1853-1854 en 1854-1855, de warmere 

zomers 1857, 1858 en 1859, en eindigend met de koele zomers van 1860, 1862 en 1863 en de 

warme winters van 1861-1862 en 1862-1863.  

   De figuur 2 stelt de gemiddelde maandelijkse luchtdruk (blauwe lijn) alsmede de absolute 

maandelijkse maxima (oranje lijn) en en minima (grijze lijn) van de luchtdruk voor (in mm 

Hg) waargenomen in de 11-jaarlijkse periode 1853-1863 te Brugge door apotheker Louis 

Matthys.  

 

 

Fig. 2. De gemiddelde maandelijkse luchtdruk te Brugge waarrgenomen door apotheker Louis 

Matthys gedurende de periode 1853 tot en met 1863. 

 

   De figuur 3 stelt het aantal maandelijkse regendagen voor waargenomen door apotheker 

Louis Matthys te Brugge over de lange periode gaande van 1845 tot en met 1863. De toename 



in het aantal neerslagdagen zoals aangetoond door de lineaire regressierechte is niet 

significant. 

 

 

Fig. 3. Het maandelijks aantal neerslagdagen in de periode gaande van mei 1845 tot en met 

december 1863 waargenomen te Brugge door apotheker Louis Matthys. 

 

Conclusies 

   Louis Matthys, apotheker te Brugge, voerde instrumentele en visuele meteorologische 

waarnemingen uit te Brugge. De oorsponkelijke waarnemingsschriften van Matthys zijn niet 

bekend maar zijn meteorologische waarnemingen werden gedeeltelijk gepubliceerd in twee 

regionale medische tijdschriften. De waarnemingsperiode begint met mei 1845, het jaar 

waarin de aardappelziekte hard toesloeg in onze gewesten. De apotheker vervolgde zijn 

waarnemingen tot ten minste eind 1863 wat aanleiding gaf aan een middellange 

meteorologische tijdreeks in West-Vlaanderen. Deze informatie was niet bekend in de 

Belgische historische klimatologie. 

   Het lijkt er sterk op dat Matthys het initiatief van het verrichten van meteorologische 

waarnemingen en de publicatie ervan zelf heeft opgezet. Matthysô waarnemingsprocedures 

zijn verschillend van wat min of meer standaard was in die tijd en zijn resultaten zijn dus niet 

100% vergelijkbaar met deze van de óoffici±leô waarnemingen. Mogelijks werd Matthys, 

misschien via zijn lidmaatschap van de Brugse Société médico-chirurgicale, geinspireerd door 

de late neo-hippocratische visie van weer, ligging, omgeving, klimaat vs. epidemies en 

ziektepatronen. Hij lijkt geen kennis gehad te hebben van de gangbare procedures op de 

Koninklijke Sterrenwacht van Brussel (KSB) geleid door Adolphe Quetelet. Wederzijds 

worden de waarnemingen van Matthys niet vermeld in de inventarissen van Quetelet. 
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Poperinge verbeeldt  

 

Juli 1932. Frans Vandenbussche uit de Montefoulstraat 3 poseert met Baron, zoon van 

Prosper, 1.111 kg droog aan de haak. 

 

 
 

Leden van de vakjury monsteren de stierenkalveren op de veeprijskamp in Roesbrugge in 14 

mei 1935. Dit jaarlijkse evenement was een klein volksfeest in het IJzerdorp. Fotograaf van 

dienst was Hector Dehaeck. Herkent iemand personen op deze foto? 

 

 
 


